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Cenzurat 2 7 ft6 Cluj, 10 Octombrie 1935 

ORGANUL ASOCIAŢIEI ÎNVĂŢĂTORILOR ROMÂNI DIN ARDEAL, CRIŞANA ŞI MARAMUREŞ 
REVISTĂ PEDAGOGICĂ SOCIALĂ 

Noui orientări 
în viaţa Asociaţiei Regionale 

a învăţătorilor din Ardeal 
Vremuri le de prefaceri continui în toate domeniile vieţii 

ce trăim, ne impun o perpetuă adaptare l'a tot felul de sittuaţii 
ce răsar în faţa noastră zi de zi. 

Niciodată qa acum n'a fost, mai ales în viaţa socială, o 
schimbare atât de profundă a moravuri lor şi a principiilor 
de conducere-

Structura economică pe care se grefează întreaga aşezare 
socială, >a suferit eiai însăşi schimburi radicale, cari au avut 
repercursmnjî în toate dpmeniiile vieţii noastre. 

O redresare din toate punctele de vedere, nu este posr-
bilă decât numai când se va ajunge la un echilibra economic. 

Criza economuică de azi şu cu ea, cr iza monadă prin care 
'trecem nu sunt decât consecinţele unui dezechilibru al eco
nomicului. , . 

In lupta ce se dă pentru revenirea spre normal, indivizii 
singurateci, nu pot câştiga1 victoria finală. 

— De aci nevoia" de organilzare a forţelor izolate în vede
rea obţinerii succesului. 

Materialismul excesiv se manifestă cu o mare intensitate, 
astfel încât orice lactivitate idealistăi este umbri tă şi fără prea 
mare vialoiare. Din .aceasta cauză munca depusă pe tărâmul 
vieţii intelectuale nu este preţuită aşa cum se cuv'lnc. I se re--
cunoaşte superioritatea faţă de munca fizică, dar în ultimă 
analiză măreai majoritate a indivizilor înclină şpne 'aceasta 
din urmă care aduce foloase materiale. 

Am făcut această scurtă introducere spre â arăta că diacă 
tagma dăiscăleastcă se află azi într 'o stare de inferioritate din 
punct de vedere al modului de tratament ce li se aplică de 
către cei cheniiaţi să conducă vremelnic destinele statului, ,apoi 
această stare se datoreşte în Cea mai mlare parte mentalităţii 
ce stăpâneşte ;azi de Jos până sus în spiritul despre care am 
vorbit mai înainte. 



O luptai neîntreruptă, o activitate prodigioasa trebuie de
pusă pentru a schimba această mentalitate. 

Ilnivăţătorimea ţării noastre, chemată prin firea lucrurilor 
să ^activeze în domeniul vieţii intelectuale, ia avut de suferit 
enorm de mult de pe uirm|a mentalităţii de care am vorbit 
mai sus. Necontenit s'au abăltiuit asupra ei tot felul de lovituri 
menite să-i ştirbească slaba existenţă imaterială, punând-o în 
imposibilitate de a-şi îndeplini chemarea aşa cum se cuviinţe. 
Din acejaistă cauză s'au născut nenumărate revendicălri pentru 
oare a trebuit să organizăm lupta profesională prin (asocia-
ţiiUe: judeţene, regionale şi cea generală. 

Spiritul de solidaritate a ştiaţi lai baza înjghebării noastre 
ca asociaţie pirofesionailă încă dela început. Acest spirit însă 
nu s ' ia manifestat întotdeauna aşa cum se cuvine. Se cere o 
mare sforţare din partea tuturor în iacest sens. 

Până la stabilirea unui oomalndlaiment unic qare a culmi
nat în înfăptuirea unităţii noastre ca organizare în „Asociaţia 
Generală", asoailaiţia regională şi-a avut rosturile ei bine defi
nite din puntot de vedere al revendicăirilor noastre-

Natura diferită a> aoestor revendicări, faţă de acelea ale 
colegilor din ţara raaimă, ia imprimat mişcării noastre un ca
racter deosebit. 

Loviturile din anii din urmă., au făcut ca în luptă săi ne 
găsim toţi ca unul, pe .acelaş front. 

Asociaţia generală ia orgainliz<ait aceste lupte şi a ajuns la 
rezultate frumoase. 

Asociaţiile regionale şi mai ales cele judeţene au făcut zid 
în jurul Asociaţiei Generale în aceste lupte. 

Datorită (acestui fapt, s'a produs în ultima vreme o stare 
de lucruri care trebuie să ne bucure. 

Având o unitate de acţiune, o conducere centrală 1 cu naL 

mifitoaţii în toată ţara, această conducere veghează, ca drep
turile no/astre să fie respectate, organizează unitar luptai atunci 
când aceste drepturi ne sunt călcate şi de cele mai multe ori 
voinţa noastră manifestată demn şi solidar, ne aduce fru
moase izbânzi 

Asociaţiile regiiamale mai puţin, asociaţiile judeţene mai 
mult, în ultimul timp s'au dedicat unei munci de organizare 
şi de consolidlaire din punct de vedere economic. 

Au rălsăirit pretutindeni, căimine pentru fii de învăţători 
sanatorii în. staţiuni climaterice şi balneare, icase de odihnă, 
bănci populare învăţătoreşti, librării cooperative, societăţi de 
ajutor mutual e t c , toate chemate să ajute pe membrii lor în 
lupta grea a vieţii pe oare o duc din cauza salariilor mizere. 

O accentuată organizare în cadrele asociaţiilor pe terenul 
economic, dovedeşte căi suntem pe drumul cel bun. 



Pentru oriice eventualitate, moi trebuie să fim bine _ pre
gătiţi şi pe acest teren, spre a putea să rezistăm, cu tărie în 
cazuri de nevoie. 

O organizare cât mai perfectă din punct de vedere eco
nomic, ne poate fi de cel maiil mare folos atunci când. avem 
de dat lupte pentru satisfacerea revendicărilor noastre de 
orice natură. 

Operja de asistenţă pentru învăţători ,a fosit pân'aeum 
aproape inexistentă. 

Până şi organizaţiile profesionale ale meseriaşilor ne-au 
lăsat în urmă pe acest teren-

Incoputr.il este bun, dar trebuie continuat cu om|a& multă 
intensitate. 

Munqa izolată a asociaţii lor judeţene în această 'direc
ţiune, trebuie coordonată, trebuie îndrumară spre ia da .miai-
ximum de folos. 

Aci revine rolul Asociaţiei regionale ca să facă o raţio-
nalîaare, o coordonare şi o1 bună îndrtuimiaire a acestor fru
moase iniţiative locale — cari au încă ¡multe neajunsuri. 

Iată pentruice credem noi c ă se impun noui orientări în 
viaţa 'asociaţiei noastre regionale. 

Ceeace esté însăi trist, este că în trecut s'au fălcut unele 
greşeli cari au ştirbit încrederea multora. 

Anumite instituţii creiate tocmai î n scopul ajutorării 
membrilor , au satisfăcut (alte trebuinţe decât acelea ale învă
ţătorilor. . . . 

Ţinând seamă de aceste greşeli, să păşim hotărâţi pe ca
lea unor noui realizări economice puse pe baze solide şi de
sinterésate. 

Aceste realizări pot fi următoarele: 
a) 0 federială m bănci lor populare învăţătoreşti diin întreg 

Ardealul, prin care să circule déla o unitate la alta capitalul 
şi depunerile membri lor . Avem azi bănci cari au sur
plus de inumeflair, iar altele au linsă de bani stpre a satisface 
trebuinţele membri lor dor. ' 

Fedenalja va primi ca depunere în cont curent tot surplu
sul de numerar pe care-1 vor avea unele bănci şi-1 va da siuib 
farimiă de credit altor bănci l'ipsilte de numenair- Deasemenea 
fedéralas va finanţa şi celelalte feluri de cooperative de libră
rie, editură, consum etc. înfiinţate de învăţătorii pe judeţe. 
In caz de lipsă de fonduri după 'epuizarea surplusului depus 
de unele bănci, federala .poate obţine ar edite dela B a n c a Cen
trală Gooperiativăl care finanţează întreaga mişcare coopera
tistă din ţară. 

b) Un puternic 'institut de editură ca re să t ipărească tot 
felul de cărţi didactice, l i terare, pedagogice, pentru copii, re-
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viste ale asociaţiilor judeţene,' registre şi imprimate pentru 
şcolii şi 'comitete şcolare etc. Acest instituit întemeiat pe baze 
cooperatiste şi cu participarea tuturor învăţătorilor ou capital 
la ciaire să participe şi comitetele şcolare ca asociaţi, via fii în 
stare să rezolve şi problema,cărţ i i didactice excesiv de scumpă 
azi. Pr in această instituţie noi învăţătorii! vom d» un exemplu 
viu despre modul cum înţelegem să servim şcoală şi pe copiai 
încredinţaţi nouă spre educare. Cartea va fi cu 50f;y. înai.ief-

" tină decât este azi. Editura va rtiafea beneficii friuimoase din 
care va 'putea subvenţiona teiste instituţiile noastre de ajuto
rare ca: sanatorii de odihnă, cămine, societăţi de înmormân
tare, asociaţiile judeţene, cea regională etc. Sé poate ajunge 
oa taxele' ce se plătesc azi să fie suprimate, urmând ca acest 
institut sprijinit de toţi colegii să susţină toate organizaţiile 
noastre profesionale. Un asemenea 'institut poate avea anual 
cel puţiln un beneficiu nett de 2 milioane lei. 

Carte ieftină cu 50%" şi fonduri de ajutorare pentru insti-
buţiile noastre profesionale puse în slujba uşurării necazurilor 
colegilor noştri, ialtă ceetace se poate realiza prin unire şi 
solidaritate. 

c) Cu sprijinul celor doină aşezări economice despre care 
am vorbit mai sus Asociaţia .regională va putea creiia cel pu
ţin două mari sanatorii unul la munte şi unul la mare pentru 
aliniaraa suferinţelor celor.'loviţii de boală. Asistenţa în acest 
domeniu este aproape inexistentă-

Iată atâtea probleme de care trebuie să ne preodupăm 
fără întârziere. Acesta este drumul pe ca re trebuie să îndrep
tăm activitatea Asociaţiei regionale. , ' . ' 

Acejasta insă nu înseamnă că vom lipsi déla datoriile pe 
care le vom avea atunci când va trebui să dăm lupte pentru 
satisfacerea dreptelor revendicări. Cu atât mai1 mult vom fi 
mai tlari în aceste lupte, cu cât resursele materiale vor fi' maii 
puternice. 

Deci să fim înţeleşi. Driuaiiul pe care voim să îndreptălm 
activitatea noastră viitoare nu ne va abate dela îndatoririle 
ce le-am avut şi le vom avea, ci din contră. 

Reuşita în această nouă activitate trebuie să se bazeze 
însă nuwsai pe solidaritatea noastră deplină, pe cinste şi com
pletă, dar absolut completă desinteresare personală. Nu creem 
instituţii pentru folosul personal al nimănui. Cei ce cred \alt-
fel n'au ce căuta in mijlocul nostru. 

Cu Dumnezeu înainte! 
I. N. CIOLAN. 
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„ASOCIAŢIA REGIONALĂ A ÎNVĂŢĂTORILOR DIN ARDEAL 

R A P O R T 
Latura financiară a Reg.-lei se evidenţiază destul de clar prin următoarele: 

S I T U A Ţ I A C A S E I Ş I B A L A N Ţ E I D E V E R I F I C A R E 
' pe ziua de 31 Iulie 1935 _t__^ 

înca
sări 

Plăţi Numirea 
conturilor DEBIT CREDIT 

Sold 
debit 

Sold 
credit 

— L e T "Lei Lei Lej Lei Lei Lei 

24.84 
6.500 

41.148 

200 

Casa 
Fond 
cultural 
Depuneri 
Libel 951 
Pretens. F. 
Gh. Lazar 
Pretensiuni 
Revista înv. 

2,292.183 

1,414.433 

2,396.469 

560.121 

171.355 

2,217.705 

2,648.198 

1,461.581 

560.121 

- 200 

74.478 

934.888 

171.155 

1,233.765 

2.020 

60.577 
17.000 

4.500 

ActH 
Pretensiuni 
Casa înv. 
Fond 
excursiuni 
Dep. Lib. 
Nr. 932 
Fond 
Mausoleum 
Dep. Lib. 
Nr. 660 
Fond 
Orfelinat 
Dep. Lib. 
Nr. 816 

Cotizaţii 

61.750 

46.100 

9.178 

15.297 

35.583 

59.310 

8809 

14.682 

46.100 

15.297 

9.178 

59.310 

35.586 

, 14.682 

8.809 

139.264 

61.750 

6.119 

I 

23.724 

5.873 

6.119 

23.724 

5.873 

139.264 

7.000 
14.560 
10.086 

•6.455 

Salarii 
Diurne 
Transpoarte 
Cheltuell 
generale 
Ajutor 
secţiilor , 

7.000 

24,646 

6.455 

23.580 

". 7.000 

24.646 

6.455 

23.580 

8.800 

8.910 

23.500 

Inventar 
Excedent 
din 1934 
împrumut 
de Inzestr. 
Cheltudli 
extraordin. 
Imprum. de 
consolidare 

4.600 

10.000 

46.710 

23.500 

15.733 
4.600 

10.000 

46.710 

23.500 

15.733 

156.289 83.81-11 Total | 7,231.764| 7,231.764| 1,424.478| 1,424.478 
V. preşedinte, A L E X A N D R U I L I E Ş Casier, i . P E S C A R I U 



ASOCIAŢIA REGIONALĂ A ÎNVĂŢĂTORILOR DIN ARDEAL, CRIŞANA 
MARAMUREŞ ŞI BANAT 

CONTUL DE PROFIT ŞI P I E R D E R E 
la 31 Iulie 1935 

DEBIT CREDIT 

Cheltueli 
Sume 

Venituri 
Sume 

Cheltueli 
Lei 

Venituri 
Lei 

Diurne şi transport 
Cheltueli generale 
Ajutor secţiilor . . 
Chelt. vechi şi extraord. 
Totalul cheltuelilor 
Excedent la'31 Iulie . 

7.000 
24.646 

6.455 
23.580 
46.710 

Cotizaţii . . . . 
Excedentul din 1933/34 

Totalul venitelor . . 
Pierdere . . . . 
Total 

1 9.264 
15.733 Diurne şi transport 

Cheltueli generale 
Ajutor secţiilor . . 
Chelt. vechi şi extraord. 
Totalul cheltuelilor 
Excedent la'31 Iulie . 

108.391 
46.606 

Cotizaţii . . . . 
Excedentul din 1933/34 

Totalul venitelor . . 
Pierdere . . . . 
Total 

154.997 

Diurne şi transport 
Cheltueli generale 
Ajutor secţiilor . . 
Chelt. vechi şi extraord. 
Totalul cheltuelilor 
Excedent la'31 Iulie . 

154.997 

Cotizaţii . . . . 
Excedentul din 1933/34 

Totalul venitelor . . 
Pierdere . . . . 
Total 154.997 

ACTIV 

BILANŢUL 
încheiat la 31 Iulie, anul 1935 

Denumirea 
conturilor 

Sume 

Lei 

Denumirea 
conturilor 

Casa . . . . 
Depuneri, Libel 951 
Pretenziuni Ia Revista 
Învăţătorul . . . 
Acţii . . . . 
Depuneri, Libel 932 

„ 660 
„ 816 

Inventar . . . 
împrumutul de Înzes
trare 4 % 1934 . . 
împrumutul intern de 
consolidare 3 % 1935 
Total 

74.470 
934.888 

171.155 
61.750 
6.119 

2'.724 
5.873 
4.600 

10.000 

23.500 
1,316.087 

Fond cultural . . 
„ Excursii . . 
„ Mausoleum . 
„ Orfelinat. . 

Excedent !a 31 Iulie 

Total 

Prin reducerea depunerilor în urma conversiunii a suferit: 
Fondui cultural Lei 1,414.433 

„ excursii „ 9.170 
Mausoleum 
Orfelinat 

V. preşedinte, A L E X A N D R U I L I E Ş 

35.586 
8.809 

Casier I, PESCARIU 



Dacă se examinează conturile încheiate la 31 Iulie a. c. cu 
cele încheiate în anul trecut se vede sforţarea de cruţare ce a 
făcut comitetul, astfel: 

1. La salarii pe anul 1933/34 s'a plătit Lei 15.830, iar pentru 
anul curent Lei 7.000, sub cele prevăzute la buget cu Lei 3.000. 

2. La cheltueli generale dela Lei 10.278 s'a redus la Lei 6.455. 
3. La diurne şi transport dela Lei 44.118, la Lei 24'646. 
4. După contul de profit şi pierdere cheltuelile extraordinare 

se arată o urcare dela Lei 34.662 la Lei 46.710, o urcare de 
Lei 12.048. In realitate nici aici nu este urcare, ci o economie, de 
oare ce în aceste cheltueli se cuprind, diurne şi deplasări plătite 
de secţia Bihor fostului ei preşedinte Bărbulescu, în calitate de 
membru în com. asociaţiei generale în 1 9 3 0 - 1 9 3 2 în sumă de 
Lei 32.800, care s'a justificat numai în acest an. 

5. Prin legea conversiunii averea în numerar a regionalei s'a 
redus cu Lei 1,414.433, iar a diverselor fonduri cu 53.573. Prin 
contabilizarea sumelor de mai sus s'a ajuns la averea reală a re
gionalei, afară de un singur cont, „Pretenziuni la revista „învăţă
torul" în sumă de Lei 171.155, din care nici unul la sută nu e 
realizabil. 

Celelalte constatări se cuprind în procesul verbal al censorilor. 
Rog a se aproba darea de seamă şi bilanţul pe 1934/1935 

dându-ni-se descărcarea cuvenită. 
I P E S C A R I U 

casier 

(Copie) 
PROCES VERRAL, 

încheiat la Asociaţia Regională a învăţătorilor din Ardeal etc. 
în Cluj la 28 August 1935, cu ocazia censurării conturilor de 
gestiune ale anului 1934—35 

Subsemnaţii censori, având în vedere prevederile statutare, 
am procedat la verificarea conturilor de gestiune şi a casei şi am 
constatat: 

1. Am verificat chitanţierul şi bonierul şi le-am confruntat cu 
actele justificative şi le-am aflat în deplină consonanţă şi corect 
lucrate. 

2. Am controlat balanţa de verificare şijcontuljprofit-pieroere, 
din cari, în consonanţă cu celelalte registre, rezultă starea mate
rială a Asociaţiei. 

In cursul anului s'a încasat sub titlu de cotizaţii dela secţiile 
judeţene şi alte titluri suma de Lei 173.066'— şi s'a cheltuit Lei 
88.711'— rezultând un sold de Lei 84.355'—, care sumă se află 
în numerar la Dl casier. 

Din balanţa de verificare rezultă că averea Asociaţiei în anul 
1934/35 a scăzut dela Lei 2,737.487'— la Lei 1,269.481 — ceeace 
nu înseamnă o pierdere, ci situaţia a fost creată de legea conver
siunii, în urma căreia creditorii noştri respective instituţiunile la 



cari sunt depuse fondurile au scăzut depunerile în baza învoielii 
comitetului. 

3. Constatăm, că registrele în general sunt ţinute Ia curent, 
corect lucrate cu cele necesare unei contabilităţi.duble. Chettuelile 
făcute sunt juste, deplin justificate şi reale. In ce priveşte incasă-
rile se observă o mişcare mai vie faţă de anii precedenţi, totuşi 
sunt unele secţii, vreo 8 la număr, cari au încă restanţe mari de 
plătit Regionalei. Aceste sume dau un total de Lei 200.000 •—. 

Pentru viitor ne permitem a da următoarele sugestii: 
' a) Bomitetul să hotărască a se depune numeralul aflător la 

Dl casier la vreo instituţie sigură, ca astfel să uşureze sarcina de 
manipulaţie .a Dlui casier, care să ţină în casă numai sumele ce-i 
trebuesc la acoperirea cheltuelilor mărunte. 

b) Să afle vreo modalitate de încasarea pretensiunilor dela 
secţiile judeţene, ştiut fiind ĉ ă Asociaţia pe lângă sprijinul moral 
al membrilor ei, mai are lipsa şi de cel material. Apoi mai este şi 
incorect ca susţinerea materială a Asociaţiei să fie lăsată tot numai 
în sarcina unor secţii, celelalte lăsârtdu-se în nepăsare. 

Având în vedere zelul şi abnegaţia cu care Dl casier şi-a 
făcut datoria, propunem a i se aduce mulţumire publică şi propu
nem atât descărcarea Dsale cât şi a întregului comitet de gestiunea 
anului 1924/35. 

Am controlat şi gestiunea dela 1 Iulie până azi, pe care ase
menea am aflat-o în aceeaşi perfectă ordine. 

Drept care am încheiat prezentul proces verbal. 

D. C. M, S. 
Censori 

ss. C S C H I A U 
S ? . Z . B L A G A 

CĂMINUL PETELOR DE ÎNVĂŢĂTOR 
ÎN ANUL ŞCOLAR 1934—1935 

încheind pe ziua de 30 Iunie 1935, un nou an şcolar, este 
necesară o dare de seamă despre cele petrecute în cursul anului 
expirat, din viaţa acestei instituţii. 

Urmele marilor greutăţi — provenite din generala criză^finan-
ciară şi economică — întâmpinate J n special în anul şcoelar 1931/32. 
s'au resimţit încă şi în cursul acestui an" şcolar. Aceste greutăţi, 
cari au atins aproape totalitatea căminurilor, Stau în faptul, de a-şi 
putea incasa cu foarte mari greutăţi dela părinţii internilor preten
ţiile lor şi ca o consecinţă logică, în imposibilitatea de a-şi putea 
achita la zi, la rândul lor, angajamentele de plăţi ce le au, faţă 
de furnizorii lor. 

Cu toate acestea, situaţia acestui Cămin, în cursul anului 
şcolar trecut, s'a îmbunătăţit sub acest raport destul de mulţumitor, 
ţinând socoteală de faptul, că în acest an şcolar — cu excepţia 
alor trei creditori — am reuşit a lichida în întregime toate datoriile 



noastre mai vechi de 1 Iulie 1934. Aceşti creditori, în urma măsu
rilor luate, încă vor fi satisfăcuţi în prima jumătate a anului şcolar 
ce începem. 

Faptul acesta, ne îndreptăţeşte a afirma — în baza progre
selor făcute — că finea anului şcolar în care am intrat, va aduce 
şi dorita normalizare a vieţii financiare a Căminului. 

In ce priveşte nămărul internelor adăpostite în Cămin în cursul 
anului şcolar 1934/1935, constatăm că acesta s'a menţinut Ia nivelul 
anului şcolar trecut, ceeace o ilustrează următoarele tablouri: 

Mişcarea internelor în anul 1934—1935 
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Fete streine . . | . '»'••' 5 5 15 

35 9 14 30 

Situaţia internelor în anul 1934-1935 
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Pe lângă aceste interne care au petrecut partea cea mai mare 
a anului şcolar în Cămin, au mai fost adăpostite în Cămin pe tim
puri cari variau dela 15 zile în sus, un număr de încă 13 interne, 
atât fiice de învăţător cât şi streine. 

Precum în anii trecuţi, aşa şi în cursul anului şcolar expirat, 
conducerea Căminului, a făcut tot posibilul, a oferi internelor din 
Cămin un trai conveniabil, de a se putea desvolta în bune condi-
ţiuni fizice şi putinţa, de a-şi urma studiile lipsite de grijile zilelor 
venitoare. Iar prin taxele de întreţinere extrem de modeste ce plă
teau internele, precum şi prin modalităţile de plată a uşurat cât s'a 



putut mai mult şi greutăţile de întreţinere ale părinţilor internelor 
Starea igienică şi sanitară a internelor — abstrăgând timpul 

din toamna şi începutul iernii trecute, când a fost o gripă în întreg 
oraşul — a fost destul de bună, mulţumită serviciilor aduse sub 
acest raport de Dl Docent universitar Dr Constantin Stanca, medi
cul Căminului. 

Purtarea internelor în general, a fcst demnă şi corectă, ne-
fiind nevoie de măsuri disciplinare. 

Frecventarea, de către interne, a cursurilor prescrise de Regu
lamentele Academiilor şi Facultăţilor, a fost conformă acelora; iar 
munca ce au depus-o acasă, le-a ajutat a-şi lua în sesiunea din 
Iunie majoritatea examenelor obligatorii aşa că pentru sesiunea din 
Octombrie, le-a rămas numai o minoritate. 

In cursul anului au luat licenţa 8 interne şi anume: 

N
r.

 
cr

t 

Numele şi pronumele Facultatea Menţiunea 

1 Andreică Maria . . . Fizico-Chimice foarte bine 
2 Bumbăcescu Sevastiţa Fizico-Chimice bine 
3 Iliescu Maria . . . . Fizico-Chimice bine 
4 Cenca Silvia . . . . Latină-lstorie magna cum laude 
5 Micu Veturia . . . . Geografie- Istorie foarte bine 
6 Negrea Valeria . . . Geografie-Istorie foarte bine 
7 Stanislav Emilia . . . Geografie-Istorie bine 
8 Rovinarti Angela . . . Geografie-Şt. nat. bine 

dintre cari tot timpul de studiu au fost în Cămin 6 inse. 
La instrucţia muzicală, internele s'au putut servi oricând de 

cele 3 piane ale Căminului, iar pentru distracţii şi conferinţe le-a 
stat la dispoziţie orioând în timpul liber aparatul de Radio proprie
tatea directorului, utilizându-1 şi internele după voe. Pentru lectură, 
le servea mica bibliotecă a Căminului. 

Internele au aranjat în anul şcolar trecut, în colaborare cu 
studenţii din Casa învăţătorilor şi un foarte bine reuşit ceaiu dan
sant, în sala de mese a Căminului Casa învăţătorilor. 

Pe ziua de 30 Iunie 1935 Căminul dispunea de următoarele 
fonduri: 

1. Fondul societăţii de lectură a interneler „Carmen-Sylva" 
în sumă de Lei 7.590, din cari Lei 4.780 în numerar iar Lei 2.810 
depuşi la „Banca Ajutorul" s. a. Cluj. 

2. „Fondul de rezistenţă" al Căminului din care în cursul 
anului şcolar trecut s'a ridicat suma de Lei 21.000, mai existând 
ca depunere numai suma de Lei 20.00?. 

3. Fondul orfanal al Căminului, rămas după reducerea sufe
rită de 50 %, la suma de Lei 54.287, din care s'a ridicat suma de 
Lei 10.987, rămânând depunere numai suma de Lei 43.400 Lei, 



restituibilă în 4 ani în rate semestriale de câte 10%. La acestea 
se mai adaugă încă 3 buc. acţii de ale „Băncii învăţătorilor" s. a. 
Cluj, în valoare nominală de Lei 750 şi alte Lei 3.000 în numerar. 
Deci acest fond este în total de Lei 58.037. 

In cadrele venitelor avute, în cursul anului expirat, s'a urmă
rit satisfacerea tuturor nevoilor reclamate de întreţinerea internelor 
a mobilierului şi edificiului Căminului. Spre ilustrarea veniturilor şi 
cseltuelilor avute dla 1 Iulie 1934 până la 30 Iunie 1935 lăsăm să 
urmeze tablourile respective. 

Tabloul de veniturile anului şcolar 1934-1935 
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3.614 242.466 3.800 29.250 141.192 40.287 460.609 

Tabloul cheltuelilor anului şcolar 1934—1935 

A
lim

en
te

 

C
om

bu
st

ib
il 

L
um

in
ă 

şi
 a

pă
 

In
ve

nt
ar

 

Le
fu

ri
 

şi
 

on
or

ar
e 

D
ăr

i, 
as

ig
ur

ăr
i, 

ch
el

t. 
de

 b
ir

ou
 

M
ed

ic
am

en
te

 

Fa
ct

ur
i r

es
ta

nt
e 

ac
hi

ta
te

 

în
tr

eţ
in

er
e 

T
O

T
A

L
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158.334 47.564 45.343 564 29.851 5.779 5.465 144.827 11.947 459.574 

Scăzând suma cheltuelilor din a veniturilor rămâne un sold 
de Lei 1.035, care împreună cu suma de Lei 86.868 cari mai sunt 
de încasat din taxele de întreţinere ale anului şcolar trecut va servi 
la achitarea sumei de Lei 58.920 care reprezintă cheltueli din anul 
1934/35 neachitate încă până la 30 Iunie 1935. 

Din suma de Lei 221.432, care la 30 Iunie 1934 o formau 
cheltuelile de achitat a mai rămas neachitată numai suma de Lei 
57.363, pentru achitarea căreia avem pretenţiunile de încasat încă 
în sumă de Lei 188.294, la cari se mai aeaogă şi fondul de rezis
tenţă, în sum de Lei 20.000, în total deci Lei 208.294. 



De încheiere ţin să remarc faptul, că, ocrotind căminul în mod 
egal pe toate fiicele de învăţători din toate provinciile cari for
mează România, acestea due cu sine veste despre această insti
tuţie a învăţătorimii ardelene în toate colţurile Ţării. Apoi, faptul, 
că trăind aici în comun în un mediu propice studiilor ce urmează 
fiecare, instituţia contribue foarte mult nu numai la închegarea 
acelui spirit de tagmă urmărit de Asociaţie, ci şi la consolidarea 
sufletească a Ţării şi Neamului românesc. 

Cluj, 15 Iulie 1935. 
i A C O B B O I E K I U 

diretor 
Onorată adunare generală, 

Subsemnaţii censori, am verificat la 29 August 1935 gestiunea 
financiară a Căminului fetelor de învăţători, proprietatea Asociaţiei 
învăţătorilor din Ardeal etc,, de sub direcţia Dlui lacob Boieriu şi 
am făcut următoarele constatări: 

In anul 1934/35 a incurs suma de Lei 460.609 din taxe de 
internat dela eleve şi altele. S'a cheltuit suma de Lei 459.574, 
rezultând un sold de Lei 1035. 

Institutul are azi trei fonduri cu averea totală de Lei 85.627, 
în depunere la banca Ajutorul. 

Din pretensiunile ce instituful a avut la părinţii elevelor din 
internat în cursul anului 1934/1935 s'a încasat suma de Lei 
141.192 mai având pretensiuni de incasat în sumă de Lei 275.162 
după scăderea făcută în conformitate cu legea convensiunii. 

Din datoriile ce institutul a avut către furnizori şi alţi credi
tori a achitat în cursul anului 1934/35 suma de Lei 144.827 mai 
avânş azi o datorie de Lei 57.363 şi una din anul acesta în sumă 
de Lei 56.920, în total Lei 114.223. 

Pentru înviorarea institutului am recomandat Onoratului co
mitet să se îngrijească de o reparaţie mai bună, înlocuirea laba-
voarelor, vopsirea mobilierului e t c 

Aflând,dealtfel gestiunea în ordine, adică registrele în con
formitate cu actele justificative, propunem descărcarea Dlui gestio
nar, pe lângă propunerea ca toate fonduri/e să treacă în admini
strarea Comitetului Regional, precum şi toate excedentele anuale. 

D. c. m. s. 
Censori: 

C O R N E L , S C H I AN 
Z B L A G A 



Raportul general 
al Comitetului central al Asociaţiei Regionale a învăţătorilor 

din Ardeal, Crişana şi Maramureş pe anul 1934/35 : 

Onorată Adunare Generală! 

Asociaţkineâ Regională a învăţători lor din Ardea l Cri
şana şi Maramureş, împlineşte cu acest •aini al şasesprezecelea 
ian al existenţei sale. Tot odată se împlinesc 6 ani de când 
organizaţia no»astră face piarile. integrantă din Asociaţia Ge
nerală a învăţători lor din România . 

Satisfăcând obligaţiunilor prevăzute de art 27. al. a) din 
statutele asociaţiei noastre, avem onoatre ai vă prezenta alătu
rata dare de seaimăi despre mersul acestei sociaţiii, pentru 
intervalul 1 Sept- 1934—13. Oct. 1935 inclusiv. 

Pentru acest an comitetul central a fost pus în .situaţia 
de B avea de stiwfef şi susţinut rezolvarea aceloraşi drepte 
revendicări de ordin material şi profesionali, 'Cari! aiu fost 
obiectul atâtor congrese şi adunări generale învăţătoreşti delà 
1928 încoace. In plius, coimitelluil tirehuila să se ofoupe- de orga
nizarea călminiuilui fetelor de învăţători 1 şi întărirea asocia
ţiilor învăţătoreşti, prJn înfinţlarea de băinci populare judeţene. 

Conducerea asociaţiei a pornit la lucru, hotărâtă, cu ener
gie şi dup ăl un pian bine studiat. In aicest senjz, comitetul R 
ţi'niut 3 şedinţe, Jar delegaţia permanentă a ţinut 4 şedinţe. 

Consiliul! general şi-ia i lxat şedinţa pentru 12 Oct. 1935. 
Ini toiate aceste întruniri a ţinut să studieze şi! să găsească 

deslegarea cea mai, nimerită următoarelor chestiuni şi pro
bleme : 

1. Acţiunea de activitate comună şi simultană cu asociaţia 
generală a învăţătorilor din România. 

Această acţiune s'a putut r e a t e a mulţumită împrejurăreî, 
că preşedintele asociaţiei noiastre, d. I . Ciolan, a fost ales şi 
secretar şi vice-preşedinte al Asoiciialţitei generale a învălţăltori-
lor din Românca- Rezultatul acestei conlucrări comune a avut 
darul să ajute în mod efectiv asociaţia generală la reuşilfe şi 
atingerea scopurilor urmărite — scopuri de interes general şi 
cununie ambelor asociaţii'. ' • ' 

Pr in t re acestea putem cita : numirea 0 900 învăţători în 
învăţământ, plata gradaţiilor, examenul de definitivat pentru 
lichidare din Aprilie 1935, aplicarea art. 158 din legea înv. pri-
imar, recrutarea organelor de control, etc. 

2. Acţiunea pentru îmbunătăţirea şi găsirea mijloacelor 



materiale necesare pentru „Casa învăţătorilor" şi Căminul 
fetelor de învăţători." 

In această direcţiune, mulţumită stărtuiinţelor depuse de 
d- I. Ciolan, preşedintele asociaţiei noastre, precum şi a> înţe-
legerei pentru nevoile învăţăitorimei, ce a a r ă t a to în totdea
una d. ministru al şcoalelor, d. dr. C. Angelescu, s'» obţinut 
din partea Ministerului, un ajutor ce se va lichida din translai 
a II-a a împrumutluilui de înzestrare. 

întrucât operaţiunile funianciaire în legătură cu această 
tranşă nu sunt complect terminate, acest (ajutor & rămas să 
ne fia .achitat în viitor. 

E(se însă un pas înainte — reiciumoiaişterea din partea Mi
nisterului Intsrucţiiuinei, a necesităţii de iajutoirtare a asociaţiei 
noastre, pentru a se putea utiliza „căminele" în scopurile 
pentru car i aiu fost creíate, cu atât ma i mult, ou cât aceste 
cămine sumt puternice organe alusxililaire penitru rălspândireis 
culturii românşei în <aiceste ţinuturi. 

3. Acţiunea pentru întărirea asoaaţiilor învăţătoreşti prin 
înfiinţarea băncilor populare învăţătoreşti în fiecare judeţ. 

Ca uirmiare dezideratelor exprimíate de .ciomsiliM. generali şi 
congresul din Turdat, ţinute în Aug. 1934, conducerea asocia
ţiei! regionale ia luat mălsurile de lipsă, ca băncile înivăţătoreşti 
să se înfiinţeze în fiecare judeţ de pe întinsul Ardealului. 

Ga urmare â acestei acţiuni, toate cele 20 de judeţe din 
raiza asociaţiei regionale îşi au băncile înfiinţate şi în curs de 
funcionare- Trebuie să menţionăm, că în Aug. 1934 erau în 
funcţiune numai 8 bălnici. Deici într 'un singur an s'au înfiinţat 
12 bănci învăţătoreşti. Un progres frumos şi o năldejde în 
piiuis, că în scurt tîmp vlom fi în fericiitfa situaţie de a avea şi 
o bancă centrală coopenaibiţvă a asociaţiei regionale, banioăi re
zultată din federairea tuturor celor 20 de bănci învăţătoreşiti. 
Ce înăllţăltor exemplu de ce poate face unirea şi c e instrument 
econoimic la dispoziţia asociaţiei pentru a ne atsügura reuşita. 
programrilui cultural şi profesional. 

4. Lchidarea prin bună învoială a diferendului cu pt.vire 
la direcţiunea „Căminului Fetelor de învăţătorii*" 

Adunările generale din 1933 şi 1934 hotărâseră ca la di
recţia! icămOnuliu fetelor de învăţători s ă se numească o direc
toare. . ' ; 

Aplicarea acestui deziderat întâmpina greutăţi din oaiuză 
că direcţiunea era ooupiată de d. lacob Boeriu, oare larălta că 
numirea-sas este făcută cu titlul defitaitliv, iar îndepărtarea 
d-sale nu se poate face decât în urma aplicărei normelor sta
tutare în acest senz — adecă pe caile diso'Jplinairăl. 

S'au ©idus hotlărîri în acest senz atât de aduniairea generală 



exrta-ordinară din 1933, cât şi de comitetul condueerei cen
trale sau delegaţiei permanente. 

L a urmă însă, printr'o înţelegere comună d. Iacob Boeriiui 
ŞH3! prezentat demisia din acest post pe ziua de 1 Oct- 1935, 
înţelegând c a de bună voie să dea satisfacţie hotărârilor luate 
de adunările generale ale asociaţiei 1 regionale, cia şi cele ale 
comitetului central de conducere. Im continuare, comitetul 
central a şi publicat concurs pentru ocuparea acestui posit, 
în condiţiunile stabilite de ladunările generale anterioare. 
Cu ocazia adunărei generale din 13 Oct. 1935, comitetul Va fi 
în situaţia de a face raport! adunărei generale şi asupra rezul
tatului concursului pentru ocuparea postului de directloară la 
„Carminul fetelor de învăţători". 

5. Acţiunea de lichidare şi clarificare a fondurilor ce aso
ciaţia regională a depus la „Banca învăţătorilor" şi Fondul 
,,Gheorghe Lazăr." 

In urma aptîcărei legei conversiune;', comitetul 'asociaţiei 
a foist pus în faţa unei intervenţii din pairtaa Bănci i Invăţăto-
îiJlor din Cluj, de a consimţi la efectuarea 'acestei operaţiuni, 
i'educarea creanţelor şi aprobarea eşalonărei de achitare a de-
p u n e r l o r în termen legal. 

P e de alltă parte sumele depuse la Fondul Gheorghe La
zăr! s'au transferat la B-ca Invăţătorlior, aşa că toate fondurile 
asociaţiei nojastre au ajuns să fie supuse >aceluiaş regim. 

Qomitetiul luând în cercetare oferta „Băncei învăţători
lor" iai găisit-o acceptabilă şi sub rezerva rati'ficărei D'-voastre 
Q dal( cuvenita adeziune-

In urma acestui consimţământ, situaţia reală a fonduri
lor este cea prevăzută în raportul casierului1. 

Comitetul este încredinţat însă că priln consknţălmânutl 
dat aifăouit o operă de lichidare cinstită, raatlă şi dei'ini.'tivă a 
treaui'Jului! şi în această privinţă. 

Tot în legătură cu aceast ă operă de lichidare a trecutului, 
comitetul ,<a stăruit ca restanţele datorite de secţie să fie reduse 
şi achitate în bonuri de impozite, iJar pentru unele secţii a1 

acordat chiar 'ajutoare către acele secţii, în contul siuimellor 
datonalte de secţii asociaţiei regibnaie. In felul acesta o parte 
din secţii s'au pus la punct cu datoriile ce le aveau faţă) de re
gională. Pentru anul ce urmează, fiind dealtfel ultlimul an, 
din mandatul ce-ii are comitetul — această acţiune va fi extinsă 
şi ia restul secţiilor' — pentru ca lichidarea ou trecutul să file 
şi în această direcţie definitivă şii' integrală. Raportul casieru
lui) în /această privinţă, ca şi proectuî de buget pe 1935—36 
conţine detaliile necesare, cari la nevoie pot fi complectate 
cu lămuriri verbale în şedinţial adunărei generale. 

6. Ca urmare a rânduelen introduse in averea şi fondurile 



asociaţiei regionale, comitetul s'a văzut în situaţia de a păşi şi 
la realizări efective şi anume 

a) A pus la dispoziţia „Căminului felelor de învăţători" 
pentru anul şcolar 1935—36 sumele necesare reparaţiilor radi
cale şi compleotărei mobilierului şi celor necesare unei m.-
nilmie şj bune funcţionări. 

b) A aprobat biuirse-ajutofare pentru continuarea de studia 
în sumă de 39.000 lei. 

c ) A ikuat măsuri pentru oa să se achiziţioneze pe seamiia 
asaciaţiej „Călmînul învăţătorilor" diln Bistriţa, cămin care 
este proprietatea Bătocei învăţătorilor. 

In acest senz comitetul a delegat o comisiune pentru a re
feri asupna imobilului !n cauză, reteiiaiti care va fii' supus .cu 
raport separat pentaui aprobaire adunărei generale din 13 
Oct, 1935. 

7. Tot în vederea unei bune şi chibzuite gospodării, comi
tetul a căutat să reducă cheltuelile de deplasare la minimul 
posibil. 

Din cercetarea raportului casierului se va observa, că 
aceste cheltueli sunt cu miuilt mai mici oa prevederile bugetare 
şi tot odată inferioare sumelor cheltuite în anul 'trecut. 

8. Desigur, că asodaţia regională a ţinut de a sa datorie 
de a da tot sprijinul ei nelimitat asociaţiei generale a învăţă
torilor, luând pante activă prin membrii delegaţi la lucrările 
comitetului .central al \asocJaţiei generale, dând dovadă de so
lidaritate şi unitate de acţiune, ce trebue să existe între orga
nizaţiile profesionale învâiţătoreşti. Credem că nu greşim şi 
nici nu dăm dovada unei lipse de modestie, atunlci când afir
măm, ©ă solidaritatea asociaţiei regionaile cu secţiile ce o com
pun şi cu asociaţia generialăi, poate fu diată oa exemplu colegi
lor dun ţară. Odată cu această afirmare, credem, că putem să 
aiSLgurăm pe d. V. Y . Toni, neonositiuil şi harnicul preşedinte al 
asoicijaiţiei generale, oa şi pe întreg comitetul de conducere al 
asociaţiei generale,, că le vom păstra pe viitor aceleaşi sento-
rnente şi vom considena ca o daitorie principială de a dovedi.1 

cu fapte solidaritatea ce ne uneşte-

Onorată Adunare Generală! 

9. Ani amintit o parte din preooupăriJle şi activitatea co
mitetului asociaţiei pentru anul 1934—3o, preocupări cu carac
ter general şi principial, având şi o uşoară nuanţă de chestiuni 
cu caracter local şi regionali. 

In afară de acestea, comitetul asociaţiei regionale a stat 
Ia dispoziţia tuturor membrilor pentiru intervenţiuni ou c/ai-
racter personal, intervenţiuni ce trebuiau făcute fie la Bucu
reşti la diferite autorităţi1 şcolare, fc'e la Cluj. 



Aceste intervenţiuni aveau de scop acordarea gradaţiilor, 
rectificareiai unor nedreptăţi făcute cu încadrări le aalui înaintă-
<ile, precum şj revenirea asupra unor dispoziţiuni luate şi 
cari dispoziţiuni se constatau că au «dus prejudicii intereselor 
membri lor d n asociaţie. L a Bucureşti aceste intervenţii eraiu 
făcute şi susţinute de d.I. Ciolan, preşedinte, care în' dubla s>a 
oalitate de vice-preşedinle al lasoc. generale şi deputat, reiuşeia 
sa rezolve cu rapiditate toate cererilie* ce i s'au adresat. L a Gluj 
taicelaş lucru a lost făcut de membrii din comitetul eeutpa.1 ai 
asociaţiei reg onale, colegii noştri A. llieş şi I . Pesitfariu. 

10. Desigur, qa şi în trecut, problema salarizărei a preo
cupat în deaproape pe membri i oomiJtetului central a l asocila-
ţieii regionale. 

Pltatla regulată însă a salariilor şi achitarea gradaţiilor a 
făcot ca 'această problemă să ile socotită că e tralbată cu oare
care rezervă aparentă. 

Comitetul asociaţiei regionale nu a renunţat însă la ac-
liuneia ce trebuie desfăşurată în acest senz, pentru ca nedrep
tăţile din trecut să mu mai dăinuiască! şi pe miai departe. 

In acest scop a şi înscris în ordinea de zi ia adunărei ge
nerale această chestiune, pentm a evident/la' îniaă! odată, căi 
problema salarizării corpului didactic în nouile ţinuturi şi;1 în 
actualele timpuri se impune >a fii discutată şi rezolvată; în ace-
laş raport cu celelalte probleme de staţ

i i . Dacă salarizarea a rămas o problemă încă! nerezolviată, 
sperăm însă că în toamna acestui an via fi rezolvată — niû  e 
miaji puţin adevărat însă, că tot nierezolvată a rămas şi ches
tiunea privind „Recrutarea organelor de control." 

In .această chestiune comitetul încă din anul trecut a stu
diat şi ia adusila cunoştinţa celor în drept, că ogamele de con
trol niui se mai pot recruta în condiţiuniJle actuale. 

Este. necesară o schimbare în sistemul de recrutare ,ai or
ganelor de control. Această schimbare nu o cere comitetul re
gional al asociaţiei noastre, «j e cerută de interesele superioare 
«le învăţământului primar, o cere întreaga învăţătorime. 

Un control şcolar, efectuat de elemente alese, energice, 
capabile, demne,, cu stabilitate şj continuitate în acţiunea lor, 
pe lângă o salariza)1'e corespunzătoare, este singurul care 
poate da învăţământului pr imar o dezvoltare demnă de sco
purile ce tirebiiesc atinse. 

12. Qa un ultim punct trefoue să amintim iarăiş că, condu
cerea asociaţiei regionale a activat în acetaiştimp — bine înţe
les în limitele posibilităţilor ş\, pentru' rezolvarea chestiunilor 
cari ne-au preocupat şi în trecut şi a n u m e : 

a) Lichidarea în mod echilfcaibil a ultimelor încadrări efec
tuate în baza legei mod'Iicatoare d i n Noembrie 1929. 



b) Acordarea gradaţi ei militare la toţi învăţătorii ciari au 
luat parte la războiu. 

c) Socot i rea dublu la pensie a timpului petrecut în răz
boiu la toţi învăţătorii cari aiu activat în gărzi şi sfaturi na
ţionale, contribuind prin aceasta la făurirea României între-
gite; de iazi. 

d) Creiarea de institute universitare, pentru a se da apli
care p r inc ip i lo r : „cultură universitară pentru toţi învăţători.i" 

e¡) F ixarea unei programe analitice pentru examenul de 
definitivat şi înaintare ia gradul 11. In special această pro
gramă este .absolut necesară pentru exameniuii de definitivat. 

In ceasta privinţă s'au realizat în mică parte unele înce
puturi de îmbunătăţire şi l anume: 

iai) S'au dat unele rectificări la încadrări . 
b) S'au acordat unele gradaţii de război la unii membri; 

ai oorpuliuii didactic. Penlíru a se putea da pentru toţi, e ne
voie de a se modifica legea. 

e ) Lin priui pas ca t re creiarea institutelor universitare 
pentru învăţători este organizarea şcoaiei normale pe 8 ani de 
stud.ii, c a şi liceul în ceeace priveşte durata. 

Rălmânie de rezolvat însă, programa analitică pentru exa
menul de definitivat, în oare senz comitetul cere din partea 
adunărei generiaile o împuternicire specială. 

13. Nu e mai puţin adevărat însă, că asociaţia regională 
a ţinut să dea aceeaş atenţiune mişcăirei antirevizaoniste. In, 
această direcţie secţiile prin activitatea lo r — serbări, con
grese, adunări generale — au ţinut să ai irme încă odată că re
vizionismul este politica dusă de duşmanii ţărei, acei duşmani 
cari urăsc integritatea acestei ţări şi pacea. 

Tuturor acestora, învăţători — în unanimitate — nu le 
pot spune,, decât un „nu" hotărât, înţelegând să rămână în 
slujba pace.', dreptăţei şi adevărului istoric, afirmând încă 
odată credinţa lor nestrămutată, că România va rămâne pen
tru vecie întregită, >aişa, cum este în actualele ei frontiere. 

14. Tot în preocupările de căpetenie ale comitetului cen
tral a lasoiciaţiiei regionale putem arăta şi următoare le : 

a) Modificarea art . 186 din legea de organizare a Ministe
rului de Instrucţiune. 

b ) ' Federala băncilor învăţătoreşti din Ardeal. 
c ) înfiinţarea unui institut de editură. 
Aceste probleme, deşi au căpătat, unele din ele, un înce

put de discuţie, lavându-se în vedere importanţa lor în viaţa 
învăţătorieasică! şi a şcoaiei, precum şi rezultatele frumoase ce 
s'ar icăpăta în caz de rezolvare favorabilă, au fost puse în or
dinea de zi a adunărei generale din 13 Oct. 1935, pentru ca în 
baza dezideratelor formulate, comitetul să poală porni la 
realizări. 



Onorată Adunare Generală! \ 

Cu acestea a m terminat raportul privitor la activitatea 
comitetul Asociaţiei regionale a învăţătorilor din Ardeal, Gri-
şania şi Maramureş, şi urmează acum să trecem în revistă şi 
activitatea secţiilor ce sunt afiDate asociaţiei noastre. 

înainte însă de a trece la 'această expunere via trebui să 
cer iertare conducătorilor acelor secţii, a c ă ro r activitate ra'a 
fost complect descrisă. Ciaiuza se datoreşte faptului că parte 
din corespondenţa sosită nu conţine detaliile şi amănuntele 
necesare, iar alte secţii au întârziat cu trimiterea materialului' 
pentru, import- In orice caz — cu anticipaţie — piuteim afirma 
că secţiile în (activitatea lor arată un progres simţitor faţă de 
trecut — <aceiJl progres fiind un semn că suntem cu toţii; pe 
,,dramul cel bun." 

15. Secpa Arad este una dintre secţiile care are cei m/ai 
mulţi membri . Preşedinte al acestei secţii este colegul N. Cris-
tea, fiind ajutat în activitatea sa de un comitet energic şi activ. 
Asociaţia dispune de un cămin bine organizat şi condus cu pri
cepere. L a lei posedă un organ de publicitate „Şcoala \ r e -
mei". Ccn iletui dezvoltă o deosebită activitate pentru promo
varea scoale. 1 pr imare şi învăţământului roimâine se la graniţa 
de vest ai ţărei. Asociaţia şi-»a organiza un cor mixt învăţâto-
resc pe mai multe voci. Asociaţia şi^a ţ.nut adunările generale 
statutare şi activitatea ei în cadrul problemelor de ordin pro
fesional şi cultural merită să fie relevată. — Şi în acest judeţ 
s'atu pus baaeile unei bănci învăţătoreşti-

16. Judeţul Alba. Prşed.nte: A. Duvlea, secretar I. Raica. 
O secţie bine organizata şi la punct cu obligaţiile ce le are faţă 
de generală şi regională, fe lângă o bancă învăiţătoreascăi, s e c 
ţia are o bJmiotecă pedagogică cuprinzând lucrări necesare 
învăţătorilor, pentru pregătirea examenelor şi diferitelor su
biecte în legătură cu activitatea cercuri lor culturale. L a sediul 
aisacuaţiei apare în bune condiţiuni revista „Şcoala Albei". Co
mitetul funcţionează în baza dispoziţunilor statutare. Adună
rile generale şi şedinţele comitetului dovedesc însufleţire din 
partea membri lor pricepere şi destonicie din partea condu
cătorilor.. 

17. Secţia Bihor. Preşedinte Ion Mangra. Este alături de 
secţia Arad, una din secţiile cu cei' mai mulţi membri . Şi în 
acest judeţ s'au pus bazele unei bănci învăţătoreşti. Secţia 1 a re 
un imobil propriu bine întreţinut şi condus cu pricepere, de
numit „Casia învăţătorilor. Comitetul activ, ales statutar, do
vedeşte înţelegere şi pricepere faţă de problemele secţiei. Aso
ciaţia dezvoltă o deosebită activitate culturală şi profesională 



atât în cadoul asociaţiei, cât şi pe subsecţ ' i Dela această secţie 
asociaţia regională aşteaptă un sprijin mai miare. 

18. Secţia Braşov. Preşedinte D Caţaveiu, secretar Tr . 
Popa. Aiceastă secţie ¡a reuşit în fine să*şi asigure liniştea şi ar
monia între membri . Tot odată , a l.'chidat cu gestiunea trecută. 
Are bancă, populară bine înjghebată. Dispune de fonduri pen
tru achiziţionarea unui căimin. Comitetul conduce cu pricepere 
destinele acestei secţii. Adunările generale şl1 ale comitetului 
Ies în limiAele posibilităţlor — şi pentru rezolvarea chestiunilor 
frumoasă activitate profesională şi culturală, pe cercuri cul
túrale- Un cor -mixt pe ma] multe voci este la dispoziţia asoeia-
ţiiei, pentru realizarea propagandei culturale. 

19- Secţia Cmc: Preşedinte Vasile Chele, secretar V. Roşea. 
Această secţie are pe toţi învăţătorii membri , d spune de 

un organ de publicitate „Şcoala Noastră", are un teren pro
priu pentiriuj clădirea unui cămi. l

n în oraşul M. Ciuc, care cămin 
să /adăpostească toate intstituţiiie şi creaţiile acestei 1 organi
zaţii. Dispune de o bibliotecă pedagogică şi un, cor învăţăio-
resc mixt pc 4 voci, pus sub conducerea profesorului de mu
zică l a c h e ¡SamboLn, care a re ia baza stud.'ilor speciale 
diploma de învâiţaltor. — Secţia dispune de o bancă populară. 
Lomitetiul este ales statutar şi conduce ctui energie asociaţia 
judeţeană. Asociaţia a orgii za; serbări culturale loarte reu
şita in capitala judeţului şi in diferite comune din judeţ. 

2U. SecţM L.ÍUJ. r reşed in ie : A. lues, secretar G. i Hinca. 
Secţia este condusa cu pricepere şi energia cuvenită. Invăiţă-
ioriv au o bancă populara, spiijinAoare şi de tolos membri lor . 
Corul asociaţiei împreuna cu organul de publicitate ai secţie.' 
lac dovada unei deoseuife activutâiţi şcioiare şi proilesionaie. 
Activitatea pe subsecţa este organizată in cele mai bune con-
diţiun^. Membrii secţiei sunt însiuiiieţiţi de cele mai irumouse 
sentimente de soaidaritate lata ae coiegii \eni ţ i dai alte părţi 
ale ţărei. 

21- secţia Făgăraş: Preşedinte 1. Comşulea. Această secţie 
a realizat în decurs de un an un progres îmbucurător. Şi-a 
iniiiinţiait o baracă, ia Oare deja s a u depus 200.000 lei. L a iei, 
alocaţia şi-ia/ achiziţiont prin cumpărare un teren pentru a-şi 
clădi viitoirul „cămin" al învăţătorilor. Comitetiuil este ales 
statutar, secţia şi-a ţinut regulat adunările generale şi a desfă
şurat o deosebită activitate culturală pe subsecţii şi cercuri 
culturale. 

22. Secţia Hunedoara: Preşedinte: Sabin Julo, secretar 
I. Miorţiun. Secţia este condusă cu pricepere şi foarte bine or
ganizată pc subsecţii. Plăteşte cotizaţiile faţă de ge
nerală şi regională.. Secţia dispune de o bancă populară şi de 
un organ de publicitate „Plaiuri Hunedorene"- Are înfiinţat 



„Fondul de ajutorare", la care au aderaţi toţi învăţătorii. D e j 
votltă o 'deosebită activitate pe cercuri culferale şi subescţr 
Membrii secţiei dau dovadă de devotament şi solidaritate 

23. Secţia Mureş. Preşedinte: 1. Runcu, secretar Romulus 
Scheiw Secţiunea este organizată în vederea actrvitătţei extina-
şcofore, posedând un organ de publicitate întitulat „Progres şi 
cultură". L a feil are organizat şi iun excelent cor m i x t . Are 
bancă! învăţătorească. A organizat un fond de înmormântare , 
la care ootizeaiză lunar fiecare membru câte 40 lei- Secţia mai 
posedă la So»vata un imobil bine întreţinut, oare serveşte 
drept loc de odihnă membri lor obosiţi şi surmenaţi de munca 
unui an şcolar. Adunările generale aile comitetului sunt ade
vărate serbări culturale şi se ţin conform dispoziţiunilor sta
tutare. Asociaţia a fost reprezentată în mod activ la toate ma
nifestările învăţătoreşi, reclamate de ultimele evenimente şi ac
ţiuni desfăşurate în cadrul asociaţie] generale şi regionale. 

24. Secţia Maramureş: Preşedinte: Iosif Mureşan, secretar 
1. Slugera. Această secţi'e păstrează un contact viu cu asocia-
ţiunea generală şi regională A înfiinţat o bancă învăţătoreasică. 
Comitetul este ales statutar. Adunările generale se ţili conform 
statutelor- Activitatea culturală desfăşurată pe subsecţii şi 
cercuri culturale, precum şi manifestările acestei 1 secţii dove
desc energia de w r e sunt capabili membri i secţiei, precum şi1 

intenţiile lăiudabile de care sunt animaţi. 
25. Secţia Năsăud: Preşedinte: Ioan Bârna, secretar Vic

tor Şuteu, este condusă de un comitet energic şi select. Secţia 
numără peste 300 membri' împărţiţi pe subsecţii. Adunările 
generale, da şi celelalte manifestări culturale ale asociaţiei 
sunt adevărate serbări şi şezători culturale, la cari manifes
tări participă cu toată, dragostea şi populaţia locală. Secţia dis
pune de o bancă populară bine organizată. Pe lânqă bancă se 
allă afiliată şi „Reuniunea de înmormântare" pentru ajutora
rea membri lor în caz de deces. Trebuie remardaită şi stăruinţa . 
depusă pentru colectarea sumelor necesare clădirei unui sana
toriu. 

26. Secţia Odorheiu, având ca preşedinte pe colegul P. 
Poştoiu, iar ca secretar pe luliu Mureşan, este întsfârşit pe 
drumul adevărat. Cu această conducere s'au pus capăt neîn
ţelegerilor dintre membri , neînţelegeri cari ameninţau să de- • 
vină serioase, ameninţând chiar unitatea asociaţiei. S'a în<-
1' inţat o bancă învăţătorească, ale cărei foloase învăţătorii le 
aşteptau de mult şi cu răbdare. Asociaţia dispune de fondul 
de ajutorare „Ioachim Nistor", precum şi de un fond de în
mormântare, special creiat mai dinainte. Aceste fonduri au 
- ' i e r r t unele micşorări în urma laplicărei legei conversiune?. 

27. Secţia Satu-Mare, prin activitatea desfăşurată, legă-



tuna păstrată cu asociaţia generală şi regională, prin organi
zarea ei, cât şi prin realizările efectuate şi conducerea .ce o 
are» se poate considera cia o secţie „fruntaşă" în asociaţia 
noastră regională, Această secţie are ca preşedinte pe G. Me-
dan şi secretar pe Steţiu Petre. Are un niumăr de 600 m e m b r i 
polsedăl un imobil "propriu, are un cor bine organizat şi dis
pune de un organ de puiblidi'tote „Viaţa Şcolară" . Organiza
rea asociaţiei pe subsecţii, i-ia permis organizarea unui co r 
învăţâtorese şi umei activităţi culturale deosebite. La fel, sec
ţia dispune de fonduri de ajutorare şi un fond inatacabil de 
300.000 lei pentru înzestrări şi construcţii. Obligaţiunile faţă 
de generală şi regională sunt la curent şi corecte. S'au pus ba
zele şi aci ;a uniei bănci învăţătoreşti, căreia i: se poate preve
dea de pe a c u m un frumos viitor. 

28. Pe acelaiş plan al activităţii1 desfăşurate se găseşte şi 
secţia Sibiu, de sub conducerea pricepută a vrednicului nostru 
preşedinte / . Ciolan. Această secţJe posedă cei mai perfect or
gan de publicitlate „Luceafărul", fiind editat în condiţiuni ire
proşabile şi oa formă şi ca fond. B a n c a învăţătorilor din Si
biu este cea dintâi înfiinţată în acest gen în Ardeal şi a căpătat 
o dezvoltare şi organizare luată drept model de toate cele
lalte bănci. Secţia posedă fondurile şi terenul necesar con
struire! uniui icămin ăl ţnvălţătorilor în oraşul Sibiu. La toate 
acestea trebiuiie să adăugata reprezentarea strălucită a secţiei 
prin preşedintele ei la toate congresele şi adunările asociaţiei 
generale şi regionale, contribuind într 'o largă măsură la re
zolvarea fericită a problemelor ce se puneau în discuţie. 

29. Secţia Sălaj, prin legătura pe oare a ţinut s'o aibă cu 
asociaţia regională se poate socoti printre cele dintâiu, după 
cum tot „fruntaşă" se poate socoti şi în ceeace priveşte condu
cerea ce o are. Preşedinte iaH acestei secţii este colegul Simeon 
Oros, secondat de Valena Oşianu, secretar. Această seeţie 
dispune de un organ de publicitate bine redactat: „Şcoala 
Noastră". Secţia are o organizare pe subsecţii. Şi aci s'au fă
cut formele necesare pentru înfiinţarea unei bănci învăţăto
reşti. Asociaţia desfăşoară o deosebită activitate culturală' şi 
profesională. 

30. Şirul secţiilor „fruntaşe" nu s'a terminat cu cele ară
tate mai sus. Vine la rând secţia Someş de siub preşedinţia 
d-lui V. Pop, având ca secretar pe I. Cociorda. Conducerea 
energică şi pricepută ce are această secţie, ne obligă să amin
tim activitatea culturală şi profesională desfăşurată în cadrul 
serbări lor organizate de o publicitate bine redactată: „Şcoala 
Soimeşană". Şi iaci banca învăţătorilor, a cărei necesitate a fost 
atât de simţită, este o realitate, pentru ajutorarea învăţătorilor. 
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31. Secţia Târnava-Mică, având ca preşedine pe colegul 
Schiau Comei, este absolut la punct au toate obligaţiunile ce 
le are fatal de regională şi generală. In plus, asociaţia aire o 
bancă a învăţătorilor, cor bine organizat şi un comitet de 
conducere iubit si dorit de unanimitatea învăţătorilor. Opera 
de asistenţă şi ajutorare a colegilor este complectată şi cu 
rondurile anume creiate în jacest scop. 

32. Secţia Târnava-Mare de sub conducerea . noului ei 
preşedinta N. Racoţi, dispune de Un organ de publicitate 're
dactat' în bune conditiuni. L a fel, banca învăţătorilor este con
dusă cu pricepere. Adunările generale se ţin conform preve
derilor statiutiarp. Comitetul ales cu respectarea statutelor. 

33. Sectir* Turda, având ca preşedinte pe G. Coroîu şi oa 
c r e h i r ne Gavrilă Brună, este condusă de un conr te t ales 

de îinanimfigfegi învăţătorilor. Secţ ia are un cămin p»oprhi, un 
cor învăltgtoiresc. o deosebită activitate culturală, precum şi 
o bancă învăitătorească. ' 

34. Secţia Trei Scaune de sub conducerea colegului I. 
Dima ca preşedinte şi I. Stontac ca secretar, este bine orga
nizată şti condusă cu chibzuială. Secţia are o bancă învăţăto-
rdaiscă bine închegată şi un organ de publicitate „Era Nouăl" 
bine redactat. Membrii secţiei sunt solidari şi se manifestează 
prin publicaţii de interes şcolar şi1 social, precum şi prin ser
bări româneşti bine reuşite. Tot această secţie <are parte din 
fondurile necesare achiziţionării unui local propriu. 

* * 
In ceeace priveşte activitatea şi situaţia de la „Căminul 

fetelor de învăţători", preaufm şi averea asociaţiei regionale, 
rapoartele speciale vor arăta lămurit dezvoltarea primei insti
tuţii, precum şi siuaţia real? cele: de a doua. 

Onorată Adunare Generlă! 

Am avut Onoarea a vă expune aci mai sus activitatea' co
mitetului Asociaţiei Regionale a învăţătorilor din Ardei, Cri-
şana şi Maramureş, precum şi situaţia secţiilor afiliate asocia
ţiei noastre, pe anul 1934—35, cu rugămintea oa luând cu
noştinţă, să binevoiţi a da cuvenita aprobare. 

înainte! de a termina nu putem să nu evideniţiăm stăruinţa 1 

depusă de comitetul asociaţiei regionale, precum şi de con
duc erea secţiilor de a activa cât mai intens, dând dovadă de 
a perfectă solidaritate şi înţelegere a vremurilor grele prin 
care a! trelcut şcoala şi învăţătorii — pentru a se asigura pres
tigiul moral — şi reuşita în acţiunile întreprinse. 

In oeeace priveşte programul de viitor,, comitetul crede 



de a sa datorie de a continua acţiunea începută, care se va 
complecta cu aceea privitoare l a : 

a') înfiinţări de sanatorii la mjulnţi şi mare. 
b ) Organizarea şi înfi 'nţarea unei edituri de cărţi şcolare. 
c) întăr irea şi reorganizarea organului de publicitate al 

Asoc. Regionale' „învăţătorul". 
d) Acţiunea pentru respectarea legei armonizărei. 
e) Susţinerea tuturor' intereselor profesionale a tuturor 

membri lor . 
f) înfiinţarea unei federale a bănci lor învăţătoireşti. 
g) Lupta pentru asigurarea unei bune stări materiale a 

învăţătorilor prin creearoa de instituţii economice — pe baze 
cooperatiste şi de ajutor r ec ip roc 

Faţă de cele ce am avut onoare a vă expune, vă rugăţm 
să 'binevi ţ i a lua cunoştinţă, 'aprobând acest raport şi dând 
cuvenita descărcare comitetului pentru activitatea depusă în 
1934—35. 

Cluj, 15 Septembrie 1935. 

I. C I O L A N , V A S . C H E L E , 
preşedintele Asociaţiei secretarul general al Asociaţiei 

Fondul Gheorghe Lazăr 
Raportul Comitetului pe anul 1934 

Continuând tradiţia pe de o parte, iar pe de altă parte con-
formându-ne unei obligaţiuni statutare, vom face, în cele ce urmează, 
şi de astădată, o rezumativă dare de seamă, asupra mersului Fun-
daţiunii Gheorghe Lazăr, menţionând momentele mai însemnate ivite 
în viata ei de un an. 

Preocuparea de căpetenie a Comitetului a fost aceea de a da, 
potrivit dorinţei unanime exprimată în adunarea gererală din anul 
trecut, o nouă viaţă acestei societăţi, făcând să reînvie mişcarea 
vioaie şi binefăcătoare de altădată când, într'ad .văr, opera de aju
torare — scopul principal pentru care a luat fiinţă această socie
tate —, era o realitate. Se ştie de toţi cum, înainte vreme, şi ca să 
precizăm mai bine, până a nu se abate asupra noastră înfricoşata 
criză economică, din care toate organizaţiunile culturale, sociale, 
economice de abia au putut ieşi, ca să folosim o expresiune puţin 
delicată dar plastică, abia cu pielea, societatea noastră a ajutat 
sute de fii de învăţători înlesnindu-le terminarea studiilor Ia şcoli 
superioare din ţară şi streinătate. 

Dela izbucnirea acestei crize încoace, a trebuit să încetăm 
această acţiune din lipsă completă de posibilităţi financiare. Cum 
însă, fără a practica şi fără a traduce în fapte scopurile fixate în 
Statute, însuşi rostul societăţii noastre este iluzoriu, Comitetul a 



căutat să pună, de acord cu dorinţa unanimă de a se examina po
sibilitatea reorganizării pe noui baze a societăţii, cu necesitatea de 
reformă, cerută de împrejurările actuale. 

Astfel într'o şedinţă a sa, convocată anume, a examinat pro
blema sub toate aspectele ei şi a stabilit, c ă : 

a) Este urgentă nevoie de reorganizare a societăţii Gheorghe 
Lazăr, adoptându-se principiul descentralizării. 

b) Este urgentă nevoie ca societatea, imediat după săvârşirea 
acestei reorganizări, să-şi reînceapă activitatea întreruptă din cauza 
împrejurărilor survenite de pe urma crizei, acordând burse, semi-
burse şi eventual şi alte ajutoare în marginea disponibilităţilor 
financiare. ' 

In acest sens a dat delegaţie unei comisiuni, să pregătească 
anteproectul de modificare a Statutelor. Acest anteproect va fi 
desbătut amănunţit în una din şedinţele comitetului, care, după ce 
şi-1 va însuşi, îl va prezenta de al său, în aeunarea generală din 
vara aceasta pentru aprobare, urmând apoi să se îndeplinească 
celelalte forme pentru aprobarea şi din partea autorităţilor de Stat. 

Raportăm, cu aceasta ocaziune, că anteproectul a şi fost 
alcătuit şi desbătut în una din şedinţele Comitetului, devenind acum 
Proiectul definitiv, care urmează să fie adoptat şi aprobat de adu
narea generală de astăzi. 

Terminate toate aceste ne considerăm trecuţi peste greutăţile 
cari ne-au apăsat p îndelungată vreme şi începând cu anul acesta 
vom trece la fapte. 

Adunarea generală de azi, va fi, desigur, gata să dea Comi
tetului instrucţiunile necesare în legătură cu punerea îa aplicare a 
noului Statut, iar comitetul nostru, la rândul său, asigură pe toţi 
membrii, că va începe fără amânare campania de lucru, fiind ani
mat de dorinţa vie de a aduce societăţii Gheorge Lazăr, strălu
cirea de altădată. 

Ţinem să anticipăm, cu aceasta ocaziune că opera ce ne 
propunem să îndeplinim nu este aşa uşoară, date fiind împrejură
rile extrem de maştere în cari se desfăşoară viaţa în genere. La 
aceasta mai adăugăm şi pagubele suferite de societatea noastră în 
urma legiuirilor din ultimii ani, de pe urma cărora capitalul nostru 
a trebuit să fie redus, cu 60 %. '. 

Vom căuta însă să recompensăm aceste pierderi prin desfă
şurarea unei acţiuni sistematice şi prin stăruinţele noastre de fie
care zi. Este însă momentul să declarăm că oricât de laborioase 
vor fi aceste acţiuni ale comitetului, ele vor putea da rezultate 
numai în măsura în care marea masă a colegilor ne va înţelege şi 
ne va da preţiosul său'sprijin. 

Prin modificările ce propunem dăm posibilitate tuturor celor 
înrolaji în această organizaţie să poată controla mersul societăţii şi 
înzestrăm cu atribuţiuni esenţiale pe membrii din diferitele secţiuni, 
rezervând Comitetului central numai atribuţiuni de îndrumare şi 
directive. Astfel nu mai este nici un motiv de a se substrage nime 
dela obligaţiunile de corp cunoscând că, punerea pe temelii solide 



a unei societăţi de binefacere, trebue să fie o preocupare de onoare 
a învăţătorimii române. 

In alte şedinţe Comitetul a rezolvit unele chestiuni interne de 
gospodărie şi administraţie. Remarcăm în special hotărîrea luată de 
Comitet de a cere tuturor celor aleşi ca membri ai săi, să se 
înscrie ca membri îndeplinindu-şi obligaţiunile statutare. 

Se constatase anume, în cursul anului, că unii dintre membri 
Comitetului, aleşi la ultima adunare generală nu erau nici înscrişi 
ca membri, astfel societatea noastră era pusă într'o situaţiune para
doxală : se conducea de oameni cari nu erau de drept membri 
societăţii. Comitetul a hotărît să ia măsuri urgente ca acest ana
cronism şi aceasta anomalie să înceteze. 

A invitat deci pe toţi cei în cauză să-şi îndeplinească obli
gaţiunile statutare. Unii dintre aceştia însă, nu ştim din ce motive, 
nu s'au conformat. Astfel Comitetul i-a considerat ca ne mai făcând 
parte din Comitet, cooptând pe alţi membri. Cu aceasta ocaziune 
rugăm să binevoiţi a aproba cooptarea Dior N. Balosi-Făgăraş, 
N. Barna-Bistriţa, Gavril Almăşan-Cluj ca membri în Comitetul cen
tral în locul celor demisionaţi. 

O parte destul de intensă din activitatea Comitetului s'a des
făşurat în legătură cu agendele de administrare a Căminului Casa 
învăţătorilor din Cluj. Asupra mersului acestuia în anul expirat, 
veţi binevoi a asculta raportul Direcţiunii Căminului. 

Totasemenea asupra stării averii Fondului veţi binevoi a 
asculta şi discuta raportul special al Casei, prezentat de către 
Casierul societăţii. 

In urma acestora Vă rugăm: 
a) Să binevoiţi a lua Ia cunoştinţă acest raport, dând des

cărcarea cuvenită Comitetului. 
b) Să binevoiţi a examina şi aproba Rapoartele speciale ale 

Casierului Soc. şi Directorului Căminului Casa învăţătorilor pe anul 
1934, dându-le descărcarea cuvenită. 

c) Să binevoiţi a aproba cooptările de noui membri in Comitet. 

Cluj, la 10 August 1935. 

Preşedinte : 
I. PESCAKIU 

Secretar general : 
ANDREI PORA 



I n v ă l t â t o r u l 27 

RAPORTUL 
CASIERULUI GENERAL AL FONDULUI GH. LAZAR 

P E TIMPUL DELA 
1 IANUARIE 1934 PÂNĂ LA 31 DECEMVRIE 1934 

Onorată adunare generală, 
Cu onoare prezint Tabloul despre operaţiunile de casă ale 

Fondului Gh. Lazar pe anul financiar, spre binevoitoarea aprobare. 
Aceste operaţiuni au fost controlate şi verificate de comi-

siunea de cenzori a comitetului nostru, care le-a aflat în regulă şi 
în concordanţă cu registrele. 

Bilanţul „Fondul Gh. Lazar" la 31 Decemvrie 1934. 
Intrate Soldul se compune: 

Sold la 31 Dec. 1933 
Din datorii şi taxe . 
î m p r u m u t u r i . . . . 

L E I 
1191700 

12714 
1974 

Depuneri la B. înv. Lib. 
» n 

n » » n » 

No. 

996 
301 
866 

L E I 

217846 
10835 
2488 

Total . 1206388 
923151 

n » w » » 

Efecte (23 acţii) . . 
Pretenţiuni . . . . 

459 318 
5750 

46000 

Sold 283237 283237 
Cluj, la 31 Decemvrie 1934. 

Casier general 
A. Hideg 

P r o c e s v e r b a l 
31 Iulie 1935 

Subsemnaţii membri Comisiei de Censori a Fondului Gheorghe 
Lazar, verificând gestiunea fondului pe anul 1934, am constatat 
următoarele: 

Venite: 
1. Soldul dela 31 Dec. 1933 Lei 1,191.700 
2. încasări făcute în cursul anului 1934 . . „ 14.688 

Totalul încasărilor „ 1,206.388 
Cheltueli: „, 923.151 

Soldul . Lei 283.237 
acest sold este în depuneri la Banca învăţătorilor, în efecte şi pre
tenţiuni aşa cum este specificat în bilanţul casierului. 

Datoria DIui Vasile Bumbu rămâne întreagă de Lei 46 .000; 
celea 7000 lei încasate dela D-sa în cursul anului 1934 se con
sideră ca cheltueli de proces. 

Constatând că actele justificative sunt în concordanţă cu re
gistrul de cassă, Comisia propune descărcarea contului de ges-
îune a anului 1934. 
reşedinţe ss. I. AugheUi». Secretar ss. Oh. THinca 



Casa învăţătorilor din Cluj 
Raportul Direcţiunii pe anul şcolar 1934/35 

In acest an şcolar, Căminul „Casa învăţători lor" şi-a des
chis porţiile la 1 Octombrie 1934, odată cu începerea anului 
şcolar lia Universitatea din Cluj, fiind primiţi 171 studenţi1, 
toţi, câţi au cerut. Fa ţă de anii premergători, de astă dată 
au fost complectate toate loiciurile din Cămin, afară de acele 
pentru cari ne ai lipsit efectele trebuincioase. Faţă cu trecutul 
deci, numărul solicitatorilor a sporit considerabil, ceeace ne 
îndreptăţeşte să sperăm că1 şi în viitor Căminul va putea 
funcţiona cu numărul complect de studenţi. Majoritatea 1 stu
denţilor odăposliţi în acest am şcolar în Căimin a fost, ca şi 
altădată, fii de învăţători, cei mai mulţi înscrişi la Facultatea 
de drept şi medicină. 

• Şi pentru acest an şcolar s'a menţinut şi evidenţiat feno
menul provocat de greutăţile şi exigenţele vieţii, care a carac
terizat viaţa şcolară în ultimii a/ni. 

Cele 171 locuri nu au fost ocupate în permanenţă de 
unii şi aceiaşi studenţi, ci ei s'aiu alternat în răstimpuri, unii 
plecând acasă după sesiunea de examene, iar alţii le-au luat 
lacurile, plecând apoi şi aceştia pentru a le lua locul ce l din
tâi. Afluenţă mai mare am avut în deosebi» la epocele de se
siuni, adecă în perioada examenelor, toamna, în Februarie şi 
în ultimele luni ale anului şcolar. 

Studenţii rjrimiţi în Cămin au -aviut înreţinere complectă', 
luminat, încălzit, spălatul rufelor de pat, şi serviciu, îndeplinit 
ds personalul anume angajat. De observat că o bună parte 
dintre studenţii adăpostiţi î n Cămin, nu au reflectat şi la masai, 
ci numai la locuinţă. Masa au luat-o în oraş, unii în localuri 
mediocre: pe un preţ foarte redus şi1, fireşte, şi de o calitate 
inferioară. Au iăcut-o aceasta desigur, nu din cauza calităţii 
ce se servea la Căminul nostru, ci din consideraţiuni bugetare, 
restrângându-se la minimum. 

In tot timpul anului şcolar a stat la dispoziţia studenţilor 
b bliioteca Căminului, cu cărţi valoroase pentru toate faiciuil-
t;:ţile. Nici în acest an n'am putut din lipsă de fonduri, să 
sporir i Biblioteca. Căminul a maii oferit internilor săi şi po
sibilitatea de recreaţiuni- In urma unei .activităţi intense, des
făşurată de noul Comitet studenţesc, în frune eu d. Gheorghe 
Vereş, s'au reparat radical cele 2 mese de billiard, s'a cumpă
tat un ntoiţ aparat de radio ou un randament de recepţiune 
ireproşabilă, 'apoi şah, table, etc. Un Harmoniu şi pianele Că
minului am stat deasemenea la dispoziţia studenţilor, 

înzestrarea cu noui efecte a Căminului a stagnat şi în 



acest an şcolar, din lipsă de posibilităţi bugetare. Âm fost bu
curoş i c ă din venituri! realizate s a u putut acoperi cheltuie
lile curente de întreţinere, alimentarea etc„ J ă r ă să recurgem 
la credite pe durata lungă- In genere, întreţinerea şi'n acest 
la crédite pe durată lungă!. In genere,, întreţinerea şn în acest 
'an şcolar aim făcut-o plătind în numerar. . Acest sistem este 
mult mai bun, întrucât cumpărăturile le putem face pe un 
preţ mai avantagios. Şi în anul acesta ne-au cauzat greutăţi 
mar i vechile datorii. Am făcut celle mai mairi sforţări să lichi
dăm; cât mai multe din ele, ca să ajungem să ne ducem viaţa 
din încasări , iar restul ce putem economisi să-i întrebuinţăm 
pentru înoiri, înzestrări şi îmbunătăţiri . Sperăm că încă un 
1 an scopul nostru să fie p e d e p l i n atins şi după aceea să 
începem 'naţiile îmbunătăţiri . La , aceas t a ne îndreptăţeşte şi 
încurajează siluaţiunea anuluianterior şii în special situaţiunea 
financiară a acestui an. Dacă în anul 1933 am putut e o o n o i -
misi suma de 182-000 lei, în 1934, aniul de care dăm seamă 
acum, am putut economisi 400.000 lei, întrebuinţând întreagă 
suma aceasta pentru plată vechilor angajamente. Este o ec to i -
tamtă dovad'ă prin urmare, că încet vom ajunge să nu mai 
avem nici o povară şi să putem porni opera ^ e înzestrare şi 
ameriajare, care este destui de urgentă, dată fiind împrejura
rea că o parte din zestrea Căminului este într 'o stare foarte 
uzată şj aproape inulil/zabilă. 

Pentru alimentarea studenţilor în Cămin am avut pre
văzută în buget raţia de 2 5 ' l e i la zi. Am căutat să facem cea 
mai severă economie şu grijă ia acest articol, reuşind să in-
cheem bilanţul • alimentării fără să depătşim această sumă, 
iar alimentarea a fost substanţial şi mulţumitoare. 

Cti abatere delà obligaţiunile de până acum, pentru 
această adunare prezentăm' şi cerem să ni se aprobe şi să ni 
se dea descărcarea atât pe anul fin. 1934 întreg (delà 1 Ianuţa-
rie pâiiâ la 31 Decembr ie 1934), cât şi pe timpul delà 1 Ia
nuarie până ia 30 Iunie 1935, adecă pe un an şi jumătate. O 
facen aceas.ta în temeiul hotălrîrii adusă de adunarcaj gene
rală din anul trecut, ţinută la 26 Aug. 1934 la, Turda, în sensul 
ca pe viitor să se facă încheerile gestionare odată cu înche
ierea anului şcolar, adecă din 1 Iulie până la 30 Iunie. 

Gestiunile au fost verificate amănunţit de oomdtetui de 
cenzori şi aprobate de Comitet-

Suntem bucuroşi să menţionăm cu acest prilej faptul îm
bucurător, că în acest an şcolar ni s'a ordonanţat regulat şub-
venţiunea de stat din partea Onor. Minister al Instrucţiunii, 
căruia ţinem să-i aducem cele mai vii mulţumiri, cunoscând 
cu iară acest ajutor bănesc, viaţa Căminului nostru era prea 
primejduită. Din partea noastră şi în special din partea- mea 
ca director al Căminului, pot declara fără reticenţe, nu 



a lipsi! tot timpul vigilenţa şi grija necesară, deplasându-mă 
în fiecare lună odată special pentru aceasta şi intervenind, 
cu anume sacrificiu, ca să obţinem la vreme ordonanţarea 
regulată a sumelor ce ni se cuveneau. 

Remarcăm aşişderea cu bucurie c ă nici în acest an şcolar 
n 'am avut nici un caz care ar fi reclamat luarea de măsuri 
•disciplinare. Agendele de administrare au fost conduse şi în 
anul acesta de subsemnatul, ajutat de o singură persoană bu
getară. Întreagă administraţia a costat numai 12.000 lei pe an, 
cunoscând că subsemnatul n'am avut salar. înmulţirea numă
rului studenţilor, deci şi a reg.ei desigur necesita angajarea 
unei a treia persoană ila admj.nistraţie. Date fiind însă greută
ţile, am renunţat la aceasta ; în schimb am complectat lipsa, 
cu ajutorul soţiei mele,, dare de câţiva ani suplineşte fără nici 
o reni meraţie un post la Cămin, conducând în special gos
podăria, vesela şi lingeria. 

Totalul veniturilor a fost: în anul 1934 de Lei 1.578461, 
i a r în răstimpul din 1 Ian. până la 30 Iunie 1935 de Lei 
930.769. Faţă cu aceasta totalul chelluelilor a fost: în 1934 
Lei 1.489.605, iar în răstimpul din 1 Ian. până la 30 lume 1935 
de Lei 725.529 Soldul anului 1934 a fost de Lei 88-859, iar sol
dul la 30 lume 1935 a fost de Lei 205.240, care sumă s'a trecut 
la venituri pentru anul şcolar 1935—36. 

Supunând toate aceste consideraţiunii onor. adunări ge
nerale, r og : 

1. Să binevoiască a aproba gestiunea anului 1934 şi a lu
nilor Ianuarie—Iunie 1935, dând descărcarea cuvenită atât 
Comitetului, cât şi Comitetului de cenzori şi subsemnatului. 

2. Să binevoţi a stabili taxele de întreţinere în Cămin pe 
anul şcolar 1935—36. 

Cluj, la 15 August 1935-
A N D R E I P O R A 

directorul „Casei învăţătorilor" 



Gestiunea Căminului „Casa învăţătorilor" din Cluj, pe anul financiar 1934. 
Intrate 

Solve 
Subvenţie 

de stat 
Cauţiuni Uzaj 

Taxe de 
locuinţă 

Diverse 

Taxe din 
pretenţiuni 

vechi 

Soldul 
anului 
1933 

T o t a l 

L e i L e i L e i L e i L e i L e i L e i L e i L e i 

963.128 301.500 11.800 14.700 49.985 10.150 24.911 202.290 1,578.464 

Eşite 

Nutri
ment 

încălzit 

Şi 
luminat 

Cheltueli 
de între

ţinere 

Lefuri 
şi hono-

rare 

Fond 
pt. plata 
facturilor 

vechi 
Vesela 

Lin
geria 

Cau
ţiuni 

Medica
mente 

Chel
tueli de 

birou 

Apă 
Şi 

Canal 
Diverse T o t a l 

Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei 

671.701 199.541 66.133 71.450 381.370 5.385 18.305 7.600 — 7.816 20.420 39.884 1,489.605 

B i l a n ţ Intrate . . 1,578.464 
Eşite . . 1,489.605 

Sold . 88.859 
Cluj, 31 Decemvrie 1934. Andrei Pora 

Director. 



Gestiunea Căminului „Casa învăţătorilor" din Cluj pe timpul dela 1 Ian.—30 Iunie 1935 
INTRATE 

Solve 
Subven-

ţiuni 
de stat 

Cauţiuni Uzaj Taxe de 
locuinţă 

Diverse Pretenţiuni 
vechi 

Soldul 
anului 
1934 

T o t a l 

L e i L e i L e i L e i L e i L e i L e i L e i L e i 

659.785 150.750 500 6500 20.115 1300 2960 88.859 930.769 

EŞITE 

J N
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lz
it 

şi 
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C
he
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de
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ro
u 

A
pă

 
şi 

ca
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l 

D
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er
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T
o

ta
l 

Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei 

444.099 128.687 18.401 50.400 22.821 420 5864 8000 1845 2588 14.306 28.098 725.529 

Cluj, la 30 Iunie 1935. BILANŢ: 

Andrei Pora 
director 

Intrate 
Eşite . 

Sold . 

Lei 
Lei 

930.769 
725.529 

Lei 2 0 x 2 4 0 



Concurs 
pentru ocuparea alor 195 locuri în căminul 

„Casa învăţătorilor" din Cluj 

Comitetul Fundatiunii Gheorghe Lazăr, în baza art. 54 din Statute, 
publică concurs pentru ocuparea alor 195 locuri în Căiminul „Casa învă
ţătorilor" din Cluj, pe anul şcolar 1935 36. Toate locurile sunt cu solve. 
Solvele se achită lunar anticipativ. Reduceri la taxele de întreţinere nu 
se fac. Fiecare student la intrare via iscăli o declaraţiune prin care se 
obligă a rămâne în Cămin pe toatăl durata anului şcolar 1935—36, achi
tând taxele integral, cu începere delà 1 Oct. până la 30 Iunie. 

Taxele de întreţinere sunt: 1400 lei lunar, fii de neînvăţător ; 1300 lei 
fii de învăţători. Pot" înainta cereri fiii membrilor iac ti vi ai Fund. Gh. 
Lazăr, cari urmează regulat studii la Universitate, ori alte şcoli supe
rioare din Cluj (Academia de comerţ, Conservator, Şcoala de arte fru
moase). — 

Doritorii de a obţine unul din aceste locuri vor anexa la cerere 
următoarele acte : 1. Certificat de naştere; 2. Diploma de bacalaureat; 
3. Certificat medical; 4. Dovada căi este membru al Fundatiunii Gh. Lazăr, 
la curent cu plata cotizaţiei de '1000 lei — odată pentru totdeauna. 

Petiţionarii vor indica în cereri la care facultate, său şcoală: supe
rioară doresc să se înscrie. Toti studenţii primiţi în Cămin, vor avea: 
lociuntă, masă (dejun, amiaza, cina), luminat, încălzit şi serviciu. Ei sunt 
obligaţi a cerceta regulat orele de cursuri şi a se conforma întru toate 
Regulamentului intern al Căminului. 

La intrare în Cămin fiecare student: 1. Va dovedi înscrierea la Uni
versitate ; 2. Va plăti o taxă de 100 lei pentru uzaj şi bibliotecă, şi 100 lei 
cautie, care se restitue la sfârşitul anului; 3. Va aduce cu sine albiturile 
necesare. Albiturile de pat se dau delà Cămin. Fiecare student însă, 
va mai aduce de acasă o plapomă, ori o pătură, o pernă cu 2 fete şi 

ştergare. 
Cererile timbrate, împreună cu actele cerute se vor primi până la 

30 Sept. c. pe adresa: Fundatiunea Gheorghe Lazăr, Cluj, Casa învăţă, 
torilor. 

Cluj, în August 1935. 
Consiliul de Administraţie 

Loc vacant de directoară 
la Căminul Fetelor de învăţători 

Pentru ocuparea postului de directoară la Căminul Fetelor de înv. Cluj, 
se publică concurs. Pot concura învăţătoare eu post în Cluj, învăţătoare 
pensionate, membre la asociaţia noastră. Directoară Căminului va fi 
retribuită cu: locuinţă în natural (3 camere), luminat, încălzit şi întreţi
nere până la 3 membri ai familiei. Cererile se vor adresa Asociaţiei Regio
nale şi se vor trimite cel mai târziu până la 12 Oct. 1935, ora 8, la Şcoala 
primară de stat No. 4 Cluj. 


